

2. ART

1. Let's talk about art. What art do you enjoy most?

When I hear the word “art”, I imagine something beautiful, unusual, inspiring and thought provoking. When we say “art” we definitely mean something valuable either for a lot of people or just a small group of people. Art has many forms. Some people enjoy painting or sculpture, others theatre performances or films, a lot of people are keen on poetry or prose. We also shouldn't forget dancing, singing, embroidery, tapestry, pottery, designing, photography or pantomime.

What is art for me? It is a chance to express myself and feel connected with people. I think when we draw or write a poem or dance we try to create something new and we also hope that our work or performance won't leave people indifferent. They will be either sad or merry with us. I am much into photography and when I see a good view I always want to take a picture and I try to find a new angle or perspective in order to make it more meaningful. If people want to see the reality, they will do it in the real life. I am trying to make them feel and think. For me, it's a way to communicate with the world.

For some people either observing pieces of art or making something is a super way of entertainment or relaxation. It helps to switch their mind from routine activities to something beautiful.

Of course I like going to picture galleries and I like doing it with a guide who can speak about art in an interesting way. If you go to the National Picture Gallery in Minsk, you will understand that Belarusian artists contributed a lot to the Slavonic culture. In the 12th – 18th centuries the most popular genres were frescos, icons, and portrait paintings. In the 19th century artists were mostly influenced by Realism and tried to show objects with little details. At the end of the 19th century and the beginning of the 20th new movements developed: impressionism, expressionism, and modernism. At that time artists focused more not on the form but on the impression their picture can produce on the audience or the thoughts people might have. Among the most famous abstract Belarusian artists are Mark Chagall, G. Pen, K. Malevich. M. Savitsky is world-famous but he painted in the realistic tradition. His paintings about the Chernobyl Catastrophe and concentration camps made me cry when I saw them. They are so emotionally impressive.

I also like going to the National Academic Bolshoi Opera and Ballet Theatre. Though I prefer ballet to opera I don't miss a chance to see a new production of opera on this stage either. The theatre itself is a piece of art with its columns, marble tiles, comfortable chairs and super-tech scene. This theatre has always been very famous in Belarus. The name of Valentin Elisariev and his productions are well known. Many plays can run successfully for many years, for example *Romeo and Juliet*, *Don Kihot*, *Nabucco*, *Aida*, *Carmen Suite*, *The Creation of the World*, *Till Eulenspiegel*, *Spartacus*, *The Nutcracker* and others. The directing is exclusive, the set is impressive, the dancing and singing are always fantastic. In 2014, the Bolshoi Theatre was awarded UNESCO's special medal, the Five Continents Medal for its special achievements. We are proud of its success very much.

Though I prefer foreign musicians, my parents always buy tickets for “Camerata”, our jazz musicians or classical orchestra performances. Tastes differ but everybody can find something to their heart what they like.

2. Are Belarusian artists, musicians and composers well known in the world?

First of all, I'd like to mention the name of our outstanding national writers Yanka Kupala and Yakub Kolas. Kondrat Krapiva, Kuzma Chorny, Petrus Brovka, Ivan Shamyakin, Maxim Tank, Vasil Bykov, Vladimir Korotkevich, Nil Gilevich, Oleg Loyko, and Ales Adamovich are

well known both in our country and abroad. Their works are translated into many European languages. We are also very proud of our Belarusian journalist and non-fiction writer Svetlana Alexandrovna Alexievich who was awarded the 2015 Nobel Prize in Literature. She is the first writer in Belarus who received the award.

The most popular music bands in modern Belarus are the Presidential Orchestra of the Republic of Belarus, the National Academic Symphony Orchestra, and the Grigory Shirma State Academic Choir, Veracy, Syabry. The pop singers Vladimir Mulyavin, Max Korzh, Dmitry Koldun, Petr Elfimov, Andgelika Agurbash, and Irina Dorofeeva are well known in the world. As for composers I want to mention: Sergey Kortez, Sergey Bogdanov. We are also proud of our famous artists Mark Chagall and Mikhail Savitsky, and the famous actors Rostyslav Yankovsky, Stefania Stanuta, and Vladimir Gostuhin.

3. Ask me some questions about the theatre performance I saw yesterday.

What was on? Who was in the leading parts? You enjoyed the performance, didn't you?

4. My niece is very good at drawing. Give her a piece of advice on what career would be good for her to choose.

If your niece is good at drawing, she can work for a newspaper and write reviews about different exhibitions and become a critic. If she doesn't like writing, she can try to work as a curator and choose talented artists to participate in exhibitions. If she takes a special course, she can become an interior designer and decorate flats. If she has got good computer skills, why not think of web-designing? She can earn good money and work at home. She can also work on film sets, fashion shows or photo shoots as a make-up designer. As you can see she has got a lot of opportunities.

5. Do you want to see more graffiti around town?

I don't think that it's a good idea to have a lot of graffiti around Minsk. It's a specific form of art. It's very bright and occupies a lot of space. It's good to have special places for graffiti artists and organize contests and exhibitions for them. I really don't want to see graffiti on the benches in the park, the walls of our houses or underground pedestrian crossings. They make the city look ugly and gloomy, moreover they are illegal.

ИСКУССТВО

1. Давайте поговорим об искусстве. Какой вид искусства нравится вам больше всего?

Когда я слышу слово «искусство», я представляю что-то красивое, необычное, вдохновляющее, что-то, что заставляет задуматься. Определенно, под словом «искусство» мы подразумеваем нечто ценное либо для общества в целом, либо для малой группы людей. Есть много видов искусства. Одним нравятся живопись и скульптура, другим — театр или кино, многие увлекаются поэзией или прозой. Не стоит также забывать о танцах, пении, вышивании, ткачестве, гончарстве, конструировании, фотографии и пантомиме.

Что для меня искусство? Это способ самовыражения и возможность ощутить связь с другими людьми. Я считаю, что, когда мы рисуем, или пишем стихи, или танцуем, мы пытаемся создать что-то новое и надеемся, что наша работа или выступление не оставит людей равнодушными. Они или загрузят, или порадуются с нами. Я люблю фотографировать, и когда передо мной красивый вид, мне всегда хочется запечатлеть его. Я стараюсь находить новые ракурсы и перспективы, чтобы придать снимку выразительность. Если люди захотят увидеть реальность, они смогут сделать это. Я же стараюсь вызывать у них чувства и мысли. Для меня это способ общения с миром.

Для некоторых людей созерцать или создавать произведения искусства — это отличное развлечение или способ расслабиться. Это помогает им отвлечься от рутины и переключиться на что-то красивое.

Конечно, я люблю посещать художественные галереи, особенно с гидом, который может интересно рассказать о произведениях искусства. Если вы посетите Национальный художественный музей в Минске, вы поймете, какой большой вклад в славянскую культуру внесли белорусские художники. В XII—XVIII веках самыми распространенными жанрами были фресковая роспись, иконопись и портретная живопись. В XIX веке, будучи под влиянием реализма, художники старались изобразить предметы в мельчайших деталях. В конце XIX — начале XX века развивались такие направления, как импрессионизм, экспрессионизм и модернизм. В то время художники уделяли внимание не столько форме, сколько впечатлению, которое производили их работы на публику. Наиболее известны такие художники-абстракционисты, как Марк Шагал, Юрий Пэн, Казимир Малевич. Михаил Савицкий — всемирно известный художник-реалист. Когда я увидел его картины о чернобыльской катастрофе и концлагерях, я был тронут до слез. Они очень впечатляют эмоционально.

Еще мне нравится посещать Национальный академический Большой театр оперы и балета. Несмотря на то, что я предпочитаю балет, я не упускаю возможности посмотреть и новые оперные постановки на сцене театра. Само здание театра с его колоннами, мраморными плитами, удобными креслами и высокотехнологичной сценой — это уже произведение искусства. Этот театр всегда был очень популярен в Беларуси. Широко известны постановки Валентина Елизарьева. Такие успешные спектакли, как «Ромео и Джульетта», «Дон Кихот», «Набукко», «Кармен-сюита», «Аида», «Сотворение мира», «Тиль Уленшпигель», «Спартак», «Щелкунчик» и другие, идут без перерыва на протяжении многих лет. Постановки имеют первоклассную режиссуру и впечатляющие декорации, а танцы и пение всегда потрясающие. В 2014 году за особые достижения Большой театр был награжден памятной медалью ЮНЕСКО «Пять континентов». Мы очень гордимся его успехом.

Хотя я предпочитаю зарубежных музыкантов, мои родители всегда покупают билеты на белорусскую джазовую группу «Камерата» или на выступления классических оркестров. О вкусах не спорят, и каждый может найти то, что ему по душе.

2. Известны ли белорусские художники, музыканты и композиторы во всем мире?

Сначала я хочу упомянуть имена таких выдающихся белорусских писателей, как Янка Купала и Якуб Колас. Кондрат Крапива, Кузьма Чорный, Петрусь Бровка, Иван Шамякин, Максим Танк, Василь Быков, Владимир Короткевич, Нил Гилевич, Олег Лойко и Алесь Адамович хорошо известны как в Беларуси, так и за границей. Их произведения переведены на многие европейские языки. Мы также очень гордимся тем, что Светлана Александровна Алексиевич, белорусская журналистка и писательница, получила Нобелевскую премию по литературе в 2015 году. Она первая белорусская писательница, которой присвоена эта награда.

В современной Беларуси популярны такие музыкальные коллективы, как Президентский оркестр Республики Беларусь, Государственный академический симфонический оркестр, Государственная академическая хоровая капелла им. Григория Ширмы, «Верасы», «Сябры». Из поп-исполнителей хорошо известны во всем мире Владимир Мулявин, Макс Корж, Дмитрий Колдун, Петр Елфимов, Анжелика Агурбаш и Ирина Дорофеева. Из композиторов я хочу упомянуть Сергея Кортеса и Сергея Богданова, из художников — Марка Шагала и Михаила Савицкого, из актеров — Ростислава Янковского, Стефанию Станюту и Владимира Гостюхина.

3. Задайте мне несколько вопросов о театральной постановке, которую я смотрел вчера.

Что за постановка шла вчера? Кто играл главные роли? Вам понравилось представление, не так ли?

4. Моя племянница хорошо рисует. Не могли бы вы посоветовать, какая профессия ей подошла бы?

Если ваша племянница хорошо рисует, она может работать в газете и писать обзоры о работе различных выставок, стать критиком. Если ей не нравится писать, она может попробовать стать куратором и отбирать талантливых художников для участия в выставках. Если она окончит специальные курсы, то сможет стать дизайнером интерьера. Если она хорошо владеет компьютером, то почему бы не подумать о веб-дизайне? Она могла бы зарабатывать хорошие деньги, работая дома. Еще она может работать визажистом на съемочных площадках и показах моды. Как видите, у нее очень много возможностей.

5. Хотели бы вы видеть в городе больше граффити?

Не думаю, что Минску нужно большое количество граффити. Это специфический вид искусства. Граффити очень яркие и занимают много места. Было бы неплохо иметь специальные места, где художники-граффитисты могли бы проводить выставки и конкурсы. Мне не хотелось бы видеть граффити на скамейках в парке, стенах домов или в подземных переходах. Они делают город некрасивым и угрюмым, к тому же они противозаконны.